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آرمان ملی – مطهره شفیعی: بدون تردید پس 
از حضور زنان در جایگاه  های رسمی توجه به جایگاه 
و اقدامات اعضای خانواده آنها پررنگ می  شود و 
برخی اوقات بهانه  خوبی برای تخریب دولتمردان 
زن است و برخی اوقات هم نمی  توان منکر نقش این 

همسران در برخی اتفاقات شد.
  نقش همسر خزعلی در تخریب بافت 

قدیمی شیراز
در روزهای اخیر نام سیدمحمدرضا رضازاده 
بیش از گذشته مطرح می  شود. او همسر انسیه 
خزعلی، معاون امور زنان رئیس  جمهور و عضو هیأت 
امنای آستان  های مقدس در شیراز و مشاور تولیت 
حرم شاهچراغ است که برخی خبر از نقش او در 
تخریب بافت تاریخی شیراز می  دهند. محمدمهدی 
کلانتری، دبیر کمیته میراث فرهنگی اتحادیه 
انجمن  های علمی معماری، مرمت و شهرسازی 
ایران همسر انسیه خزعلی، معاون رئیس  جمهوری 
را یکی از چهره  های اثرگذار در ماجرای توسعه 
حرم شاهچراغ و تخریب بافت تاریخی شیراز 
عنوان می  کند. رضازاده 23 بهمن چنین پاسخ 
داد: »آنهایی که امروز در مقابله با طرح ساماندهی 
پیرامون حرم مطهر که اقدامی است در جهت 
مناسب  سازی محیط، احیای زندگی در بافت 
پیرامونی، حفظ و مرمت آثار ارزشمند تاریخی و 
ایجاد محیطی فرهنگی و معنوی در خور سومین 
حرم اهل  بیت)ع(، به مخالفت برخاسته  اند و با 
انتشار مطالب خلاف واقع جوسازی می  کنند، اقدام 
درخوری برای جلوگیری از اجرای آن پروژه به 
عمل نیاوردند! همان  ها که بعضی  شان آن زمان 
بر کرسی  های مسئولیت میراث فرهنگی کشور 
تکیه زده بودند و امروز طلبکارانه در جایگاه مدعی 
ایستاده  اند!« ظاهرا هنوز پاسخی به ادعاهای همسر 

خزعلی داده نشده است.
  چالش خانوادگی معاون احمدی  نژاد با 

همسرش 
پرونده همسران اصولگرا جالب است، مانند 
فاطمه واعظ جوادی! در سال 86 برطبق برخی 
شنیده  ها روابط خانوادگی فاطمه واعظ جوادی 
رئیس سازمان حفاظت محیط   زیست و همسرش 

مجید یزدانی تیره شد. به گزارش »فرارو« گفته 
می  شود تیرگی روابط این دو تا آنجا پیش رفته 
که واعظ جوادی، دستور داده است از ورود یزدانی 
به سازمان محیط زیست جلوگیری شود. برخی 
سایت  های خبری اعلام کردند که مجید یزدانی 
که از سوی همسرش به  عنوان بازرس ویژه رئیس 
سازمان منصوب شده بود، به اتهام فساد اقتصادی 
بازداشت شده است. هرچند این خبر از سوی یزدانی 
به شدت تکذیب شد اما رسانه  های نزدیک به دولت 
تصریح کردند که وی جهت ادای پاره  ای توضیحات 
و ارائه شهادت به دستگاه قضائی احضار شده است. 
مجید یزدانی پس از مدتی از سمت خود استعفا کرد 
و پس از آن به عنوان نماینده سازمان محیط زیست 
در کمیته ملی طبعیت  گردی به فعالیتش در این 
سازمان ادامه داده است. خبری   مبنی بر بازداشت 
48 ساعته مجید یزدانی، هم منتشر شد و فاطمه 
واعظ جوادی بالاخره از سال 88 از این سمت کناره 
گرفته و در مراسم تودیعش گفت که زیر بار این 

مسئولیت خمیده شده است.
  اتهام به شوهر برای سکوت همسر 

ابتکار  معصومه  همسر  هاشمی،  سیدمحمد 
از دانشجویان پیرو خط امام و از فعالان سابق 
سیاسی کشور است و بارها اتهاماتی از سوی 
اصولگرایان به او وارد شد و این در حالی بود که 
همگان می  دانند هدف اصلی تخریب معصومه 

ابتکار است. سال 93 جهان نیوز نوشت: آقای 
موسوی نژاد پشت پرده واردات بنزین را منتشر 
کرده و گفت که همسر سرکار خانم ابتکار در این 
رانت بنزینی دست دارند. سیدمحمد هاشمی 
همسر معصومه ابتکار؛ که به دلایلی خاص از 
یکی از ارگان های مهم کنار گذاشته شده بود؛ 
به همراه همسر خود )معصومه ابنکار( و چند نفر 
از دوستانشان در سال ۱369 شرکتی را در زمینه 
صادرات و واردات تاسیس می  نمایند و محمد 
هاشمی به  عنوان رئیس هیات  مدیره انتخاب 
می  گردد. در تاریخ ۷۱/8/9 شرکتی به نام )آرین 
شید( قراردادی به مبلغ380000000ریال در 
خصوص تامین 4000 مترمکعب چوب روسی مورد 
نیاز استانداری تهران منعقد می  نماید. نکته قابل 
تامل این است که آقای محمد هاشمی، همسر خانم 
ابتکار رئیس هیات  مدیره شرکتی به  نام »تبت« به 
شماره ثبت ۵۷86۷ طبق درج در روزنامه رسمی 
کشور است ولی در قرار دادی که با استانداری 
می  بندند نام شرکت به آرین شید با همان شماره 
ثبت و مدیرعامل تغییر پیدا می  کند. این شرکت 
با تمهیداتی خود را مالک چوب روسی و قادر به 
تحویل آن معرفی می  نماید و با انعقاد قرارداد 
مبلغ ۱80000000ریال اخذ می  نمایند ولی بعدا 
معلوم می  شود مدیران شرکت با تظاهر به داشتن 
کالا و امکانات و قدرت واهی اقدام به کلاهبرداری 

نموده  اند.سال 94 هم پس از اعتراضات سازمان 
محیط زیست به کیفیت بنزین  های تولیدی در 
پتروشیمی  ها، شایعه  ای از سوی برخی مسئولان 
سابق وزارت نفت و همچنین برخی رسانه  ها مطرح 
شد که پای همسر رئیس سازمان محیط زیست وقت 
را وسط می  کشید. در همان سال محمد هاشمی 
گفت: »من حتی یک لیتر بنزین در پمپ بنزین 
هم خرید و فروش نکرده  ام، زیرا من با تاکسی 
تردد می  کنم. علاوه بر آن در تجارت بنزین، کار 
احمقانه  ای است که یک نفر برود، بنزین را با ارز 
آزاد از خارج از کشور بخرد و بیاید در داخل کشور 
بفروشد، به غیر از همه اینها خرید و فروش بنزین 
کمیسیونی در وزارت نفت دارد و در آنجا نظارت 
عالیه  ای است که خبر دارد، چه کسی بنزین وارد 
می  کند یا نمی  کند.« و در سال ۱400 ابتکار درباره 
شایعات و خبرها درباره همسرش گفت: »سناریوی 
واردات بنزین توسط همسر من کاملا دروغین 
و ساختگی بود که از طریق بولتنی سردرآورد و 
نماینده  ای هم تهمتی زد. من با مقام معظم رهبری 
مکاتبه کردم و ایشان دستور دادند مرحوم آقای 
فیروزآبادی گزارش کاملی تهیه کردند و مشخص 

شد کاملا اتهام بی  پایه و اساس و کثیفی بود.«
  داستان  سرایی از بازداشت چند ساعته 

همسر مولاوردی
اتهام به همسران زنان اصلاح طلب با عدم فعالیت 
آنها عیان است. برخی اوقات هم یک احضار یا 
بازداشت چند ساعته با تیتر هدفمند »بازداشت 
همسر معاون رئیس  جمهور« منتشر می  شود مانند 
سال 99 که جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات 
»شهیندخت مولاوردی« در شعبه ۱۵ دادگاه 
انقلاب اسلامی تهران برگزار شد. یکی از حواشی 
دادگاه بازداشت همسر مولاوردی یعنی حمید آیتی 
بود. پس از بازداشت آیتی چنین عنوان شد همسر 
مولاوردی که امکان حضور در جلسه دادگاه را نیافته 
بود در بیرون دادگاه انقلاب در انتظار همسرش 
بود که ناگاه بازداشت و به دادسرای اوین برده شد. 
مولاوردی درباره بازداشت همسرش توضیح داد: 
»روز دوشنبه سوءتفاهمی برای حفاظت قوه  قضائیه 

پیش آمد و همسرم همان   شب آزاد شد.«

»آرمان ملی« لزوم تعامل مثبت حاکمیت و جامعه در جهت حل مشکلات کشور را بررسی می  کند

جامعه مطالبه محور؛ خواهان تحول و اصلاح 
       محمدعلی ابطحی: مردمی که به سمت خاتمی نروند به سمت لاریجانی و ناطق نوری هم نمی  روند 

       محمود صادقی در گفت  وگو با »آرمان ملی«: در تحولات جدید مردم رویکردهای فراجناحی مطالبه می  کنند
آرمان ملی- حمید شجاعی: جامعه ایرانی با توجه به شیب تند 
تغییرات با مسائل مختلفی مواجه است. اینکه با توجه به تغییرات 
نسلی و نوع مطالبات متغیر جامعه در حوزه  های مختلف اساسا با چه 
نوع جامعه  ای روبه  رو خواهیم بود. آنچه مسلم است امروز جامعه آن 
هم با عبور از تحولات چند ماهه گذشته نوع نگرش و رویکرد جدیدی 
نسبت به اکثر مسائل در حوزه  های مختلف پیدا کرده و مطالباتش نیز 
از سطح مطالبات صرف اقتصادی فزون  تر شده است. هر چند که با 
همه این احوال بازهم مساله اول جامعه وضعیت اقتصادی و معیشتی 
و برخی ناکارآمدی  ها در این حوزه   است که پرسش  های بسیاری 
را از مسئولان امر به  وجود آورده است. اما مطالبات در همین حوزه 
محدود نشده است. از طرفی اینکه امروز برخی مسئولان در بدنه 
حاکمیت از اصلاح و تغییر یا به عبارتی حکمرانی نو صحبت می  کنند 
نیز موید همین تغییر رویکرد و نگرش در جامعه است. به بیان ساده  تر 
با الگوهای دیروز نمی  توان مسائل امروز را حل و فصل کرد. لذا اصلاح 
و تغییر امری اجتناب ناپذیر است. البته اینکه این تغییر یا اصلاح از 
کجا کلید بخورد مساله  ای است که باید عقلا، اندیشمندان و صاحب 
نظران در خصوص آن نظر دهند؛ اما قدر مسلم به نظر می  رسد که این 
همراهی در حاکمیت نیز وجود داشته باشد. از طرفی بسیاری بر این 
باورند که جامعه مدت  هاست از جریانات سیاسی همچون اصلاح  طلب 
و اصولگرا گذر کرده و این دو جریان دیگر مثل سابق آنقدرها موثر و 
تعیین کننده نخواهند بود. اما مساله مهم این است که جامعه همچنان 
رویکرد اصلاحی را به عنوان یک حرکت موثر در نظر دارد و ترجیح 
می  دهد. چیزی که رگه  هایی از آن در بیانیه اخیر سیدمحمد خاتمی 
نیز دیده می  شود. جایی که می  گوید: »به نظر من اصلاح خود« هم 
در ساختار و هم رویکرد و هم رفتار، کم هزینه  ترین و پرفایده  ترین 
راه برون رفتن از بحران است. اگر راه اصلاح خواهی و اصلاح طلبی 
به شیوه سابق به بن بست رسیده است؛ اصلاح  طلبی ظرفیتی بیش 
از اصلاح طلبان به معنای متعارف دارد.« نکته اینجاست که جامعه 

مطالبه محور عمل می  کند و نگرش  های رو به جلو و آینده نگرانه دارد. 
لذا می  توان در تعاملی مثبت با مجموعه حاکمیت این روند اصلاحی 
در حوزه  های مختلف را پیش برد و نسبت به تغییر و اصلاح شرایط 

امیدوار بود.
 اکثریت جامعه خواهان اصلاح و تحول هستند 

دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه  ها در خصوص نوع 
رویکردهای جامعه در مواجهه با مسائل مختلف اظهارداشت: به نظر 
می  آید آنچه مورد اتفاق نظر همه طیف  ها و جناح  هاست اینکه وضع 
موجود مطلوب نیست و اصولگرایان نیز از این موضوع راضی نیستند 
و هرکسی از ظن خود خواهان نوعی تحول است. اما در خصوص 
سطح و شیوه این تحول اختلاف نظر وجود دارد. محمود صادقی به 
»آرمان ملی« گفت: اصلاح طلبان از گذشته ضمن وفاداری به اصل 
نظام جمهوری اسلامی خواهان تحول و اصلاح در رفتارها و برخی 
رویکردهای حاکمیت بودند و با توجه به تحولات چند ماهه اخیر به 
نظر می  رسد که مطالبات جامعه نیز عمق بیشتری پیدا کرده است. 
هر چند که شدت و ضعف مطالبات متفاوت است، اما اگر میانگین 
بگیریم کماکان رویکردهای اصلاحی می  تواند موید نظرات اکثریت 
جامعه باشد. البته برخی معتقدند که مسیرهای اصلاحی آزموده شده 
و به دربسته خوردند یا به تعبیر آقای خاتمی به صخره  های ستبر 
برخورد کردند. اما برخی بر این باورند که اگر در همین قانون اساسی 
اگر اجرای آن رویکردها و رفتارها اصلاح شود می  توان به رسیدن به 
وضع مطلوب امیدوارتر بود. عضو جبهه اصلاح طلبان ایران تاکید کرد: 
در تحولات جدید اصلاح  طلبان به معنای مرسوم از نظر جامعه کافی 
نیستند و باید دیدگاه  های فراتر از اصلاح طلبی مرسوم مطرح شوند و 
در واقع ظرفیت  های فراجناحی مطرح شوند. مردم نیز چنین چیزی 

را مطالبه می  کنند.
  تفکر اصلاح  طلبی در آینده ایران حاکم خواهد شد 

یک فعال سیاسی اصلاح  طلب در این خصوص عبور مردم از 

اصلاح  طلبان و اصولگرایان با توجه به بیانیه اخیر سیدمحمد خاتمی 
اظهارداشت: بین اصلاح  طلبان و اصولگرایان تفاوت بسیاری وجود 
دارد. بنده معتقدم که صدای هر دو جریان سیاسی اصلاح  طلبان 
و اصولگرایان شنیده نمی  شود و مخاطبی ندارند؛ اما در بحث 
اصلاح  طلبی تصورم این است که اتفاقا روزبه روز داریم به آن نزدیک  تر 
می  شویم و جامعه بیشتر به دنبال آن است. این موضوع از آن جهت 
است که اتفاقات اخیر دو رأس سخت داشت، یکی اپوزیسیونی که 
معتقد است به چیزی جز سقوط نظام نباید اندیشید و یکی هم بخشی 
از حاکمیت که معتقد بود یک قدم نباید عقب نشست. حجت  الاسلام 
محمدعلی ابطحی گفت: این دو جریان در مقابل هم قرار گرفتند که 
عملا   دو رأس سخت نمی  توانند به هم کمک کنند و خودشان هم به 
هیچ نتیجه  ای نمی  رسند بنابراین در این میان فضایی برای تفکر 
اصلاح  طلبی باز می  شود و فکر می  کنم جامعه و حاکمیت به این 
سمت وسو خواهند رفت. وی در خصوص احتمال استقبال جامعه 
از چهره  های سنتی اصلاحات مثل خاتمی یا عبد  ا... نوری به شرط 
شیفت به سمت اصلاح طلبان بیان کرد: به عقیده من جامعه اصلا 
سراغ افراد نخواهد رفت بلکه سراغ تفکر خواهد رفت و این تفکر 
است که در جامعه مطرح خواهد شد و حضور پیدا خواهد کرد. تفکر 
اصلاح  طلبی که در آینده در ایران حاکم خواهد شد تفکر اصلاح  طلبی 
ساختاری است و اصلاح  طلبی قدرتمندتر از اصلاح  طلبی که تا به حال 
بود. عضو مجمع روحانیون مبارز عنوان کرد: فکر می  کنم ساختارهای 
اصلاح  طلبی تنها راهی است که امکان انجام شدن را دارد. شاید 
خیلی  ها مایل نباشند که اجازه وقوع این اتفاق را بدهند اما در عمل این 
اتفاق رخ خواهد داد. رئیس دفتر رئیس دولت اصلاحات در خصوص 
جذب چهره  هایی همچون ناطق یا لاریجانی از سوی مردم تصریح 
کرد: مردمی که به سمت خاتمی نروند مسلما به سمت لاریجانی و 
ناطق نوری هم نخواهند رفت. کلا به دلیل تغییر جدی نسل  ها معتقدم 
نمایندگی این جامعه را باید افرادی از نسل خودشان به عهده بگیرند.  

 
از بافت قدیمی شیراز تا ادعای واردات بنزین
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 با جوانان 
همدلی کنیم 

    

 در تعامل با چین 
غفلت کرده ایم

رئیس گروه دوستی ایران و چین با بیان اینکه در دهه های 
گذشته در تعامل با چین غفلت کرده ایم، گفت: با توجه 
به فعالیت چین در عرصه های مختلف اقتصادی و انعقاد 
قراردادهای بلندمدت با کشورهای مختلف، بهتر است 
هرچه سریعتر برنامه جامع همکاری 2۵ ساله ایران و چین 
به قرارداد تبدیل شده و به مرحله اجرا برسد. عـلاءالـدیـن 
بــروجــردی افزود:  تفاهمنامه 2۵ ساله ایران و چین یک 
نـوع بسترسازی است تا با تلاش مسئولان در حوزه های 
مختلف قراردادهای قابل اجرا بیرون بیاید. طرف های 
مــذاکــره بنشینند و در حـــوزه هـــای مختلف اقتصادی 
.. قراردادهای مصداقی را از دل  مثل انــرژی، ریلی و.

تفاهمنامه خارج کنند.

 مصطفی پورمحمدی، اولویت ناسنجی ها و بی برنامگی ها 
را دلیل برخی ناکارآمدی ها دانست و گفت: اینها باعث 
بی اعتمادی می شود. باید به فضای اجتماع بها بدهیم و یک 
اعتمادسازی باید اتفاق بیفتد. این شبهات و هیجان های 
ذهنی به خصوص برای بچه ها و جوانان ما اتفاق افتاده که 
لازم است صادقانه با آنان حرف بزنیم. وی خاطرنشان کرد: در 
این مسیر، اولا باید اشتباهات خود را قبول کنیم. اگر عیبی 
هست، از جوانان بخواهیم راهنمایی مان کنند و قبول کنیم 
و انجام دهیم. جوانان ما فهیم و عاقل و تحصیلکرده هستند. 
اگر ما واقعا صادقانه با آنان گفت وگو کنیم و انتقادات آنان 
را بپذیریم، همدلی و هم زبانی با آنان داشته باشیم، این 

اعتمادسازی شکل می گیرد. 

شرایط اقتصادی و عملکردهای انتقادآمیز دولت باعث 
به وجودآمدن برخی انتقادات از سوی نمایندگان مجلس نیز شده 
است. چنانکه یک نماینده مجلس اظهارداشت: ضعف اساسی 
که در دولت فعلی وجود دارد، عدم وجود یک فرمانده کاربلد 
در تیم اقتصادی است. تیم دولت سیزدهم عمدتا از دو بخش 
تشکیل شده است؛ بخشی از نهاد هایی مانند بنیاد مستضعفان و 
از این دست به دولت آمده اند که تاکنون کار های عمده اقتصادی 
انجام نداده اند. بخشی هم از قوه قضائیه هستند که اصلا با کار 
اقتصادی سروکار نداشتند. این دو طیف، تیم اقتصادی دولت 
را تشکیل داده اند. جلیل رحیمی جهان آبادی گفت: با تصمیم 
و کاری که در یک هیات دورهمی هم انجام می شود، نمی توان 

بحران های اقتصادی کشوری با این عظمت را مدیریت کرد.

 با دورهمی
 نمی توان اقتصاد را 

مدیریت کرد

معاون رئیسی: تلاش می  کنیم 
استیضاح  ها را با گفت  وگو منتفی کنیم
نه مجلس به استیضاح وزرا 

  نماینده مجلس: وحدت قوای سه  گانه 
بیش از استیضاح ضرورت دارد

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: 
ظاهرا نمایندگان تمایلی به استیضاح 
وزرا ندارند و ترجیح می  دهند با توجه 
مجلس  انتخابات  بودن  پیش  در  به 
دوازدهم چالشی ایجاد نکنند. به  طور 
طبیعی دولت هم از این تصمیم برخی 
نمایندگان استقبال می  کند. دیروز معاون 
پارلمانی رئیس  جمهور گفت: نمایندگان 
استیضاح  های متعددی را امضا کردند و 
ممکن است برای یک وزیر چند استیضاح 
جداگانه در دست باشد، اما با نمایندگان 
تعامل می  کنیم. محمد حسینی درباره 
این  که در این چند وقت اخیر نمایندگان 
مساله استیضاح وزرا را مطرح می  کنند و 
برخی کارشناسان بر این باور هستند که 
به دلیل آن  که سال آینده، سال انتخابات 
مجلس است نمایندگان برای دریافت 
دوباره رأی از سوی حوزه انتخابیه خود 
دست به این  گونه اقدامات می  زنند، گفت: 
اهرم  هایی که نمایندگان دارند؛ سوال، 
تذکر، استیضاح و تحقیق و تفحص است 
که انجام می  شود و تاکنون آن چیزی که 
جدی اعلام وصول شده است؛ 2 مورد 
استیضاح بیشتر نبوده است. وی تاکید 
کرد: معمولا نمایندگان یک مطالباتی 
دارند که بیان می  کنند خواسته  های 
مردم است و فکر می  کنند سوال و امضای 
استیضاح وزرا بیشتر به کار آ نها می  رسد، 
در حالی که تاکید ما این است که همه 
نمایندگان و خواسته  های معقولی که 
دارند مورد توجه قرار گیرد. به هر حال ما 
سعی کردیم تعامل خوبی داشته باشیم. 
حسینی بیان کرد: در هفته  ای که گذشت 
2 سوال از وزیر آموزش وپرورش و وزیر 
اقتصاد در دستور کار بود که در هر دو 
نمایندگان با توضیحاتی که داده شد 
منصرف شدند.. وی در خصوص این  که 
دو استیضاح مطرح شده در ارتباط با 
کدام وزرا بوده است، افزود: نمایندگان 
درخواست استیضاح وزیرصمت و وزیر 
استیضاح  شان  که  داشتند  بهداشت 
منتفی شد. وزیر صمت که استیضاحش 
به صحن علنی رسید، اما وزیر بهداشت در 

کمیسیون منتفی شد.
  استیضاح کمکی به کشور نمی  کند

مشخص است که نمایندگان حامی 
دولت هم تمایلی برای استیضاح ندارند 
مانند عضو کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس گفت: در شرایطی که دولت 
در حال تدوین برنامه هفتم و مجلس 
درگیری بررسی و تصویب لایحه بودجه 
سال آینده است، طرح استیضاح وزرا 
نمی  کند.  کشور  پیشرفت  به  کمکی 
محمدتقی نقدعلی در مورد رایزنی برخی 
از نمایندگان برای استیضاح وزیران، 
اظهارداشت: وزیران کابینه سیزدهم با 
قوت و قدرت مشغول به فعالیت هستند 
و در تلاشند در تراز نظام اسلامی به 
مردم خدمت  رسانی کنند؛ در چنین 
شرایطی باید دولت را تقویت کرد و از 
بخشی  نگری به عملکرد وزیران پرهیز 
کرد. نماینده مردم خمینی شهر در مجلس 
با بیان اینکه وزیران کابینه باید در راستای 
مصالح و منافع کلان کشور حرکت کنند، 
افزود: حتی اگر وزیری با دولت همراهی 
نداشته باشد، باید دولت در این زمینه 
تصمیم گیری کند نه اینکه مجلس به دنبال 
استیضاح کشیده شود. عضو کمیسیون 
قضائی و حقوقی مجلس اضافه کرد: در 
شرایطی که دولت تدوین برنامه هفتم 
را در دستور کار دارد و مجلس مشغول 
بررسی و تصویب لایحه بودجه سال آینده 
است، باید با وحدت و همدلی بین دولت 
و مجلس مشکلات کشور را حل کنیم. 
این نماینده مجلس خواستار آن شد که 
قوای مجریه و مقننه با اصلاح رویه  ها کار 
کشور را پیش ببرند تا جامعه پیام مثبت 
همدلی و یگانگی دریافت کنند. وی در 
ادامه بیانات رهبر انقلاب در مورد امید 
آفرینی در جامعه را مورد استناد قرار داد و 
بیان داشت: رهبر انقلاب فرمودند »تلاش 
دشمن در فتنه  های اخیر این است که 
امید را از جامعه بگیرد و نقاط قوت ما را 
بزند«، در این رابطه باید گفت که یکی از 
نقاط قوت کشور همدلی و تعامل بین قوای 
سه گانه است که باید مورد توجه مسئولان 
کشور باشد و نباید به نقطه  ای برای هجمه 

دشمنان تبدیل شود.
  وحدت لازم است

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: در شرایط حاضر حفظ 
وحدت قوای سه  گانه بیش از استیضاح 
ضرورت دارد و اکنون وقت مناسبی 
برای استیضاح وزیران نیست. احمد 
جباری درباره تلاش برخی نمایندگان 
برای استیضاح وزرا گفت: طرح سوال 
و استیضاح از ابزارهای نظارتی مجلس 
است؛ اما موقعیت استفاده از این ابزارها 
بستگی به شرایط کشور دارد به طوری که 
در وضعیت فعلی حفظ و وحدت قوای سه 

گانه در اولویت است.

سخنگوی قوه قضائیه مطرح کرد:
 پرونده فولاد مبارکه 
در حال رسیدگی است

  امکان عفو »نیلوفر حامدی« و »الهه محمدی«

سخنگوی قوه قضائیه درباره عفو گسترده رهبری 
اظهارداشت: بخشودگی قابل توجهی از متهمان و 
محکومان اغتشاشات اخیر حاکی از میزان اهمیت 
وحدت ملی بود. یکی از ویژگی  های بارز آن تسری این 
عفو بر متهمان بوده است. اقدام ریاست قوه قضائیه و 
موافقت رهبری با بخشودگی گسترده حربه دشمن 
را که سال  ها روی آن سرمایه  گذاری کرده بود، کند 
کرد. مسعود ستایشی گفت: هل دادن جوانان به سمت 
دشمن و گرفتارشدن آنان اقدامی نابخشودنی است. 
مسئولان در بخش اقدام و خانواده  ها در بخش صیانت 
و لایه  های مختلف سیاسی و فرهنگی و اجتماعی باید 
با همراهی خود، اقدام بعدی در قبال جمعیت عفو شده 
را دنبال کنند. ما به خانواده  ها تاکید داریم که جوانان 
را مراقبت کنند و باردیگر به دام افراد سودجو نیفتند. 
وی درباره تخلف پلتفرم فیلمیو که اقدام به تولید و 
پخش سریال »سقوط« کرده است، بیان کرد: پلتفرم 
را »سکوها« بگوییم. ما احراز تخلف نکنیم و قضاوت 
نکنیم. بنا به ماموریت  هایی که قوه قضائیه در اجرای 
اصل ۱۵8 قانون اساسی دارد رسیدگی به تظلمات بر 
عهده دستگاه قضائی است و ما وظیفه داریم اگر دعوایی 
مطرح شد، مطابق موازین قانونی مبادرت به رسیدگی 
کنیم  . چنانچه شکایتی از ناحیه آحاد جامعه مطرح شود 
ما وظیفه داریم به آن رسیدگی کنیم. وی افزود: درباره 
موضوع مطروحه باید بگویم که این موضوع در واحد 
قضائی مربوطه در دادسرای تهران است و شکایتش 
مطرح شده و تحت رسیدگی است و تصمیمات قضائی 
متعاقبا اعلام می  شود. ستایشی درباره برگزاری دادگاه 
پرونده حمله به شاهچراغ بیان کرد: به این پرونده اهتمام 
ویژه در مرحله تعقیب و شناسایی متهمان و تحقیق 
صورت گرفته است. همکاران ما در دادستانی فارس 
نسبت به موضوع کار ویژه را انجام داده  اند و منجر به 
دستگیری متهمان شد. اقدامات لازم برای رسیدگی و 
صدور قرار تامین و قرار نهایی و کیفرخواست شده است 
و پرونده به دادگاه انقلاب شهرستان شیراز ارسال شده 
و به صورت فوق  العاده رسیدگی شد. این پرونده ۵ نفر 
متهم دارد که از اتباع بیگانه هستند و جلسه اول آن در 
۱8 بهمن ماه و جلسه دوم در 24 بهمن ماه تشکیل شد و 
منتظر اتخاذ تصمیم نهایی و قانونی هستیم. سخنگوی 
قوه قضائیه درباره فرایند عفو گسترده اخیر عنوان کرد: 
بعد از ابلاغ این عفو، جلسه  ای در ۱8 بهمن ماه برگزار 
شد و به روسای کل دادگستری استان  ها ابلاغ شد که با 
توجه به ظرفیت قضات با تجربه، ما کار تطبیق مصادیق با 
معیارها را شروع کردیم. پرونده  هایی که مربوط به بخش 
اول دستورالعمل اعم از متهمان و محکومان اغتشاشات 
اخیر بود، جهت تقدم در رسیدگی در اولویت هستند. 
برای تسریع در کار فرم  های لازم تهیه و به روسای 
دادگستری  ها ابلاغ و تاکید شد که در تطبیق مصادیق 
با معیارهای استان  ها به صورت سلیقه  ای عمل نشود. 
سخنگوی دستگاه قضا ابراز داشت: سعی می  شود دامنه 
شمول را عفو تاجایی که مخالف قانون نباشد بیشتر کنند 
و به رغم تلاش شبانه  روزی به لحاظ گستردگی دامنه عفو 
و دیگر اینکه معیاری است و باید معیارها مطابقت داده 
شود، هنوز تعداد دقیق مشخص نشده است و ان شاءا... 
گزارش کامل نسبت به آمار عفو شدگان ارائه خواهد 
شد و تا آخر بهمن ماه این مراحل را می  گذرانیم و اعلام 
می  کنیم. وی ادامه داد: عفوشدگان تعداد قابل توجهی 
هستند و تا زمانی که معیارها و پرونده به پرونده تطبیق 
داده نشود اعلام آمار درست نیست و بعضی  ها گفتند ده  ها 
هزار نفر ولی اجازه دهید متعاقبا اعلام می  شود. ستایشی 
در خصوص پرونده الهه محمدی و نیلوفر حامدی و 
اینکه این 2 نفر و خبرنگاران بازداشتی دیگر مشمول 
عفو اخیر شده  اند یا خیر؟ گفت: در انتشار مطالب دقت 
کنید. به خبرنگار و سلبریتی و... کاری ندارم. بنده مطرح 
کردم عفو معیاری است و پرونده  ها با معیارها تطبیق 
داده می  شود و در صورت دارابودن شرایط عفو صورت 
می  گیرد و اگر غیر این باشد مشمول عفو نمی  شود. شما 
تحمل کنید در آینده تعیین تکلیف می  شوند. وی اذعان 
کرد: در عفوهای معیاری پرونده  ها با شرایط انطباق داده 
می  شود. ما نه می  گوییم خبرنگار یا سلبریتی و... است. 
این بد است که می  گویند آقای سخنگو گفت خبرنگار و 
فلانی در جایی گفته اصلا خبرنگاری را بازداشت نکردیم. 
هرکسی که مشمول باشد انجام می  شود. وی در خصوص 
پرونده فولاد مبارکه بیان داشت: اختلاس یا هر چه که 
اعلام کردند ممکن است در رسیدگی عنوانش تغییر 
کند. پرونده مذکور مفتوح و در حال رسیدگی است و 
نتایج آن اعلام می  شود. سخنگوی قوه قضائیه درباره 
مساله گفت  و  گو با مردم که رئیس قوه قضائیه بر آن تاکید 
داشته است، تاکید کرد: اصل ایده گفت  وگو مربوط به 
زمان خاص و وقایع مشخصی نیست  . رئیس قوه قضائیه از 
ابتدای دوره تحول و تعالی بر ارتباط با مردم تاکید کرده و 
پیشنهاد گفت  و  گو ایشان و استماع نظرات مردم عادی و 
نخبگان همیشگی است و مورد استقبال مردم واقع شده 
است. ستایشی درباره موضوع مسمومیت دانش آموزان 
قم تصریح کرد: تا این مرحله متاسفیم از شرایطی که 
در قم ایجاد شده است. برخی از خانواده  ها در خصوص 
مسمومیت دانش آموزان شکایتی را در دادسرای قم 
مطرح کردند و دادستان و بازپرس با همکاری ضابطان 
مربوطه و با مساعدتی که آموزش و پرورش داشته در 
حال بررسی ابعاد آن هستند. مراکز امنیتی و اطلاعاتی و 
قضائی و پزشکی قانونی در این خصوص جلسات خوبی 
گذاشتند و کار با دقت پیگیری می  شود و به محض 
حصول نتیجه اعلام می  شود. وی خاطرنشان کرد: تاریخ 
این عارضه از 9 آذرماه شروع شد و در هنرستان قم رخ 
داد و منجر به مسمومیت ۱8 دانش  آموز شد و 22 آذرماه 
در همین مدرسه مجددا این اتفاق رخ داد و ۵۱ نفر دیگر 
دچار مسمومیت شدند. در تعدادی از مدارس دخترانه 

قم رخ داده است و 30 نفر از خانواده  ها شکایت کردند.


